

**ATHENA-AFRICALIVES CULTURE AND ADVOCACY
PEACE IN PALESTINE and ISRAEL- INITIATIVE
INTERVIEW and NOTES of Professor Bichara Khader**

[to contact Pr Bichara Khader bichara.khader@uclouvain.be](mailto:bichara.khader@uclouvain.be)

FEEL FREE TO USE AND QUOTE THIS ARTICLE copyright Pr Bichara Khader

<https://athena-africalives.weebly.com/peace-palestine.html>

The Hamas attack: the unbearable lightness of astonishment

Bichara KHADER Professor Emeritus of UCL

-Catholic University of Louvain - Belgium-

From the outset, and without circumlocutions, I understand the legitimate emotion caused by the scenes of carnage committed by Hamas or by the Israeli army, and which naturally are ethically reprehensible. If these images repel me and break my heart, they should not exempt us from a cold geopolitical analysis.

The surprise attack by the Coordination of Palestinian Movements in Gaza, notably Hamas and Islamic Jihad, in Israeli territory, on October 7, 2023, took everyone by surprise. The astonishment is total abroad, but also in Israel. **Yet Hamas was not stingy with warnings.** Considering their army invincible and their territory impregnable, Israeli intelligence took these warnings as “bluster” intended for domestic consumption.

Yet everything pointed to the conflagration. The Israeli occupation continued (since 1967) and colonization continued without respite (700,000 settlers in the West Bank and East Jerusalem). More than 62% of the Palestinian territory was de facto annexed, and fragmented into a multitude of disconnected enclaves.

The Gaza Strip (365 km² and 2 million inhabitants), besieged since 2007, had become an open-air prison and declared uninhabitable by the United Nations. The international community turned a blind eye to Israel's colonial policy without flinching, or was content with rhetorical condemnations. Despite its systematic violations of international law and human rights, denounced by all international

organizations, **Israel continued to benefit from automatic impunity and indulgence in principle.**

It is therefore not surprising that the promise of peace has evaporated. The “Peace Process” is dead and buried. The “two-state” solution has become a mantra of Western chancelleries while it has become a “political chimera” and a “geographic impossibility”.

All this has only strengthened the most extremist elements in Israel, of which the current government led by B. Netanyahu is the incarnation.

Previously, Israeli leaders claimed that they wanted peace, but that there was no “Palestinian partner to negotiate with.” Today, the official Israeli discourse is becoming sharper, clearer: “the Palestinian people do not exist” (Minister Smotrich), “Palestine is a fiction”: it is “Eretz Israel”, it is “Judea and Samaria” is “our Promised Land.”

Faced with the negligence of the Palestinian Authority in Ramallah, forced by its Western donors to "coordinate on the security level with Israel" and to play the role of "supplementary policeman", in the face of what the Palestinians call "cowardice" and the "betrayal" of certain Arab countries which have normalized their relations with the State of Israel, and faced with the passivity, even complicity, of Western countries, especially the United States, **The Palestinians felt abandoned to their fate.**

All this has reinforced the feeling of impunity in Israel. The Israeli army increased incursions in Jenin, Nablus, Toutkarem and in the refugee camps, day and night: **250 young Palestinians have been killed since January 2023.** Emboldened by extremist ministers such as Smotrich and Ben Gvir, the settlers, in turn, increased the raids in Palestinian villages, such as in Huwwara. While the ultra-Orthodox Jews entered, in large numbers, the Esplanade des Mosques in Jerusalem - the third holiest site of Islam - protected by the Israeli army, and announcing, with great fanfare, the imminent reconstruction of the "Jewish Temple."

Hamas warned: Al-Aqsa (Jerusalem Mosque) is a red line. It is no coincidence that the surprise attack of October 7 was called “the flood of Aqsa”.

**ATHENA-AFRICALIVES CULTURE AND ADVOCACY
PEACE IN PALESTINE and ISRAEL- INITIATIVE
INTERVIEW and NOTES of Professor Bichara Khader**

[to contact Pr Bichara Khader bichara.khader@uclouvain.be](mailto:bichara.khader@uclouvain.be)

FEEL FREE TO USE AND QUOTE THIS ARTICLE copyright Pr Bichara Khader

<https://athena-africalives.weebly.com/peace-palestine.html>

Since 2007, Gaza has been the subject of 4 Israeli offensives, the last in 2021. They left tens of thousands dead and injured. Hamas and its allies can no longer take blows without returning them: their credibility as the “true resistance” movements as they present themselves is at stake. They can no longer be content with managing the daily affairs of a miserable territory where 75% of young people are unemployed and 80% of children suffer from post-traumatic disorders.

To understand the "timing" of the October 7 attack, we must return to the root causes (the perpetuation of Israeli occupation and colonization) and the triggering factors: the worsening of Israeli repression under the current government of Israel, the provocations of ultra-Orthodox Jews, the abuses of settlers, and the detention of more than 4,500 Palestinian detainees whose detention conditions have deteriorated. Without doubt, too, Hamas saw in the dissensions Israel a “window of opportunity.”

As far as Hamas's objectives are concerned, I see two main ones: firstly, on the local level, for it is a question of positioning itself strongly on the Palestinian political scene by demonstrating what it calls “the ineptitude of the Palestinian Authority in Ramallah”, and present itself as the “real Palestinian interlocutor” in possible negotiations.

At the regional level, Hamas felt excluded from the negotiations between Saudi Arabia and Mahmoud Abbas, president of the Palestinian Authority with the aim of extracting the consent of the Palestinian Authority to normalization between Saudi Arabia and Israel in exchange for substantial financial assistance. By leaning against Iran, Hamas therefore sought to counterbalance the tandem of the Saudi Crown Prince-Mahmoud Abbas and abort the normalization agreement which it describes as “a betrayal of the Arab nation and Muslims.

It was therefore necessary for Hamas to put the Palestinian question back in the spotlight and remind Israel's Western allies that we cannot denounce Russian aggression, sanction Russia and praise the heroic resistance of the Ukrainians and at the same time show complacency with the Israeli occupation.

Under penalty of discrediting itself as a resistance movement, it was important to launch a major attack to demonstrate its strength and to shatter the myth of Israeli invincibility, to sow disorder in society, to provoke a shock, and perhaps to remind the Arab States (in particular those preparing to normalize their relations with the Israeli occupier), Israel itself and Western countries that **the Middle East region cannot live in security and peace , as long as there is a people chained and martyred and often demonized that the Palestinian people are today.**

Like all people in the world, these people aspire to life and dignity. Because people do not die of hunger, but of humiliation.

Biography

Bichara Khader is Professor Emeritus at the Catholic University of Louvain and Founder of the Study and Research Center on the Contemporary Arab World (GERMAC).

He is the brother of Naïm Khader, first representative of the Palestine Liberation Organization (PLO) in Brussels, assassinated in 1981.

He has been a member of the Group of High Experts on European Foreign Policy and Common Security (European Commission) and Member of the Group of Wisemen on cultural dialogue in the Mediterranean (European Presidency).

Currently he is visiting professor in various Arab and European universities. He has published almost 30 books on the Arab World, the Euro-Arab, Euro-Mediterranean and the Euro-Palestinian relations.

**ATHENA-AFRICALIVES CULTURE AND ADVOCACY
PEACE IN PALESTINE and ISRAEL- INITIATIVE
INTERVIEW and NOTES of Professor Bichara Khader**

[to contact Pr Bichara Khader bichara.khader@uclouvain.be](mailto:bichara.khader@uclouvain.be)

FEEL FREE TO USE AND QUOTE THIS ARTICLE copyright Pr Bichara Khader

<https://athena-africalives.weebly.com/peace-palestine.html>

“The Greater Maghreb and Europe, Issues and Perspectives”, Publisud-Quorum, Paris, 1992; “Conflicts and peace processes in the Middle East”, Academia-Bruylant, Louvain-la-Neuve, 1996; “The Euro-Mediterranean partnership, after the Barcelona Conference”, L’Harmattan, Paris, 1997; “The Euro-Mediterranean partnership seen from the South”, L’Harmattan, Paris, 2001; “Migration in Euro-Arab and Euro-Mediterranean relations”, L’Harmattan, 2011; “The Arab Spring: a first assessment”, Sylleps, 2012.

ORIGINAL TEXT IN FRENCH

L’attaque du Hamas : l’insupportable légèreté de la sidération

Bichara KHADER ,

Professeur Emérite UCL

D’emblée, et sans circonlocutions, **je comprends l’émotion légitime** que suscitent les scènes de carnage commis par le Hamas ou par l’armée d’Israël, et qui naturellement, sont **éthiquement condamnables**. Si ces images me révulsent et brisent mon cœur, elles ne doivent pas nous dispenser d’une analyse géopolitique froide.

L’attaque surprise de la Coordination des Mouvements Palestiniens de Gaza, notamment le Hamas et le Jihad Islamique, en territoire israélien, le 7 octobre 2023, a pris tout le monde de court. La sidération est totale à l’étranger, mais aussi en Israël. Pourtant le Hamas n’était pas avare en avertissements. Considérant leur armée invincible et leur territoire inexpugnable, les services secrets israéliens **prenaient ces avertissements pour des « fanfaronnades » destinées à la consommation intérieure**.

Pourtant **tout laissait présager l’embrasement**. L’occupation israélienne perdurait (depuis 1967) et la colonisation se poursuivait sans répit (700.000 colons en Cisjordanie et à Jérusalem-Est). Le territoire

palestinien était annexé de facto à plus de 62 %, et fragmenté en une multitude d'enclaves déconnectées. La Bande Gaza (365 km² et 2 millions d'habitants) assiégée depuis 2007, était devenue une prison à ciel ouvert, et déclarée inhabitable par les Nations Unies. La communauté internationale fermait les yeux sur la politique coloniale d'Israël sans broncher, ou se contentait de **condamnations rhétoriques**. Malgré ses violations systématiques du droit international et des Droits de l'Homme, dénoncées par toutes les organisations internationales, Israël continuait à bénéficier d'une **impunité automatique**, d'une indulgence de principe.

Il n'est donc pas étonnant si la promesse de paix s'est évaporée. **Le « Processus de paix » est mort et enterré**. La solution « des deux Etats » est devenue **un mantra** des chancelleries occidentales alors qu'elle est devenue une « chimère politique » et une « impossibilité géographique ».

Tout cela n'a fait que renforcer en Israël les éléments les plus extrémistes, dont le gouvernement actuel dirigé par B. Netanyahou, est l'incarnation. Auparavant, les dirigeants israéliens prétextaient qu'ils voulaient la paix, mais qu'il n'y avait pas de « partenaire palestinien avec qui négocier ». Aujourd'hui, le discours officiel israélien se fait plus tranchant, plus net : « le peuple palestinien n'existe pas » (Ministre Smotrich), « la Palestine est une fiction » : c'est « Eretz Israël », c'est « la Judée et la Samarie » c'est « notre Terre promise ».

Face à l'incurie de l'Autorité palestinienne de Ramallah forcée par ses donateurs occidentaux à « coordonner sur le plan sécuritaire avec Israël » et à jouer le rôle de « gendarme supplétif », face à ce que les palestiniens appellent le « lâchage » et la « trahison » de certains pays arabes qui ont normalisé leur relations avec l'Etat d'Israël, et face à la passivité, voire la complicité, des pays occidentaux, surtout les Etats-Unis, **Les Palestiniens se sont sentis abandonnés à leur sort**.

Tout cela a renforcé en Israël le sentiment d'impunité. L'armée israélienne multipliait les incursions à Jénine, à Naplouse, à Toukarem et dans les camps de réfugiés, de jour comme de nuit : 250 jeunes palestiniens sont abattus depuis janvier 2023. Enhardis par des ministres extrémistes tels que Smotrich et Ben Gvir, les colons, à leur tour, multipliaient les razzias dans les villages palestiniens, comme à Huwwara. Tandis que les ultra-orthodoxes juifs pénétraient, en grand nombre, sur l'Esplanade des Mosquées à Jérusalem-troisième lieu Saint

**ATHENA-AFRICALIVES CULTURE AND ADVOCACY
PEACE IN PALESTINE and ISRAEL- INITIATIVE
INTERVIEW and NOTES of Professor Bichara Khader**

[to contact Pr Bichara Khader bichara.khader@uclouvain.be](mailto:bichara.khader@uclouvain.be)

FEEL FREE TO USE AND QUOTE THIS ARTICLE copyright Pr Bichara Khader

<https://athena-africalives.weebly.com/peace-palestine.html>

de l'Islam- protégés par l'armée israélienne, et annonçant, à grand fracas, la reconstruction prochaine du « Temple Juif ».

Le Hamas a averti : **Al-Aqsa (la Mosquée de Jérusalem) est une ligne rouge**. Ce n'est pas par hasard si l'attaque surprise du 7 Octobre a été appelée « le déluge de l'Aqsa ».

Depuis 2007, Gaza a fait l'objet de 4 offensives israéliennes, la dernière en 2021. Elles ont fait des **dizaines de milliers de morts et de blessés**. Le Hamas et ses alliés ne peuvent plus encaisser les coups sans les rendre : **il y va de leur crédibilité** en tant que mouvements de « résistance véritable » comme ils se présentent. Ils ne peuvent plus se contenter de gérer les affaires quotidiennes d'un territoire misérable où 75 % des jeunes sont au chômage et 80 % des enfants souffrent de troubles post-traumatiques.

Pour comprendre le « timing » de l'attaque du 7 octobre, il faut **revenir aux causes profondes** (la perpétuation de l'occupation et de la colonisation israéliennes) et **les facteurs déclencheurs** : l'aggravation de la répression israélienne avec le gouvernement actuel d'Israël, les provocations des juifs ultra-orthodoxes, les exactions des colons, et la détention de plus 4500 détenus palestiniens dont les conditions de détention se sont détériorées. Sans doute, aussi, le Hamas a vu dans les dissensions internes d'Israël une « fenêtre d'opportunité ».

En ce qui concerne les objectifs de Hamas, j'en vois deux principaux : d'abord, **sur le plan local**, il s'agit pour lui de se positionner fortement sur la scène politique palestinienne en démontrant ce qu'il appelle « l'ineptie de l'Autorité Palestinienne de Ramallah », et se présenter comme le « vrai interlocuteur palestinien » dans d'éventuelles négociations.

Au niveau régional, le Hamas se sentait exclu des négociations menées entre l'Arabie Saoudite et Mahmoud Abbas, président de l'Autorité palestinienne dans le but d'arracher le consentement de l'Autorité Palestinienne à une normalisation entre l'Arabie Saoudite et Israël en échange d'une aide financière substantielle. En s'adossant à l'Iran, le Hamas cherchait donc à **faire contre-poids au tandem du Prince hériter Saoudien-Mahmoud Abbas** et faire avorter l'accord de

normalisation qu'il qualifie de « trahison à la nation arabe et aux musulmans.

Il fallait donc pour le Hamas de remettre la question palestinienne sous les feux des projecteurs et rappeler aux alliés occidentaux d'Israël qu'on ne peut pas dénoncer l'agression russe, sanctionner la Russie et louer la résistance héroïque des Ukrainiens et même temps se montrer complaisants avec l'occupation israélienne.

Sous peine de se discréditer en tant que mouvement de résistance, il était important de lancer une attaque d'envergure pour démontrer sa force et de **briser le mythe de l'invincibilité israélienne**, de semer le trouble dans la société, de provoquer un choc, et peut-être de rappeler aux Etats arabes (notamment à ceux qui s'apprêtent à normaliser leurs relations avec l'occupant israélien), à Israël même et aux pays occidentaux que la région du Moyen-Orient ne pourra vivre en sécurité et en paix, tant qu'il y a un peuple enchaîné et martyrisé et souvent diabolisé qu'est aujourd'hui le peuple palestinien. Comme tous les peuples du monde, ce peuple aspire à la vie et à la dignité. Car **les peuples ne meurent pas de faim, mais d'humiliation.**